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رئیس جمهوری در سفر به خوزستان از عزم دولت برای حل مشکلات زیست محیطی و ریزگردها سخن گفت

نه خسته می شویم، نه ناامید
شــهروند| پس از ســه هفته ناآرام و حاشیه ساز 
درخوزستان که نفس کشــیدن را بر مردم شهرهای 
این استان جنوبی سخت کرده و اهوازی ها را روزهای 
متمادی به میدان اســتانداری درمنطقه کیانپارس 
کشــانده بود تا اعتراض خــود را به وضــع آب و هوا، 
ریزدگردها و قطعی آب و برق نشــان دهند، حالا و با 
جلسات متعدد دولتی ها شرایط به حالت عادی نزدیک 
شده است. پنجشنبه هفته گذشته رئیس جمهوری 
در رأس یک هیأت بلندپایه وارد فرودگاه اهواز شــد و 
در بدو ورود از تلاش  روزهای گذشته دولت و برنامه ها 
برای مقابله پایدار با مشکلات خوزستان سخن گفت. 
او دراین ســفر، بارها بر پایبندی دولت به وعده هایش 
درباره خوزستان تأکید کرد و گفت که برای حل مشکل 

ریزگردها دچار یأس و خستگی نخواهد شد. 
خوزستان دیگر شاهد قطعی آب نخواهند بود

»حســن روحانی« که وزیران اطلاعات، نیرو، نفت، 
کشور، جهاد کشــاورزی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
معاون اجرایی و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
را همراه خود به اهواز برده بود، درفرودگاه این شــهر 
توضیحاتی درباره وضع آب و برق این استان ارایه کرد: 
»پدیده گردوغبار در روزهای اخیر مشــکلاتی مانند 
قطعی برق و آب و ارتباطات را درخوزســتان به همراه 
داشته است که از روز اول مورد توجه دولت بوده و دراین 
زمینه بررسی و برنامه ریزی کردیم. براساس گزارشی 
که وزیر نیرو ارایه کرده، دیگر در اهواز شاهد قطع آب 
در زمان قطع برق نخواهیم بود و مشکل قطع برق نیز 
توسط وزارت نیرو درحال حل شدن است.« پیش از این 
و در روزهای گذشــته، وزیران نیرو و جهاد کشاورزی 
درچند نوبت برای بررســی این بحران به خوزســتان 
سفر کرده و به دستور اسحاق جهانگیری، معاون اول 
رئیس جمهوری یک کارگروه ویژه دراین زمینه تشکیل 
شده و وزیرجهاد کشاورزی هم مأمور اجرای طرح های 
بیابان  زدایی شــده بود. رئیس جمهوری دراین سفر به 
اعزام اعضای دولت به خوزســتان در روزهای گذشته 
هم اشــاره کرد: »بــرای مدیریت کــردن این موضوع 
تعدادی از وزیران را به اســتان فرســتادیم تا به طور 
مستقیم بر روند کارها و رفع مشکلات به وجود آمده، 
نظارت و رسیدگی کنند. درهمان روز اول به معاون اول 
رئیس جمهوری دستور دادم که جلسه ستاد بحران را 
تشکیل دهد و دنبال کند که او دو روز پیش گزارشی از 
اقدامات انجام شده اعلام کرد و به همین دلیل تصمیم 
گرفتم که شخصا از اقدامات انجام شده در استان بازدید 
کنم و اقداماتی که باید انجام شود را مورد بررسی قرار 
دهم.« روحانی با بیان این که دیگر شــاهد قطعی آب 
درخوزستان نخواهیم بود، درباره وضع برق و ریزگردها 
هم توضیحاتی داد: »برای قطعی برق هم درحال تلاش 
هستیم با این که کارهای زیادی درحال انجام است که 
در آینده مردم با قطعی برق مواجه نشــوند. برای مهار 
کانون های درون اســتانی ریزگردها برنامه ریزی های 
خوبی انجام شده که بخشــی از آن آغاز شده، اما برای 
کانون هایی که مربوط به خارج از کشــور است، مثل 
عراق، سوریه و عربستان اقدامات منطقه ای و بین المللی 

نیاز است.« 
  برای حل مشکلات زیست محیطی 

خسته نمی شویم
رئیس دولت تدبیر و امید در ادامه این سفر یک روزه 
خود و پس از خروج ازفرودگاه، از تصفیه خانه شــماره 
2 اهــواز، یکی از ایســتگاه های برق، طــرح آماک و 
کانون های ریزگردها در اطراف اهواز بازدید کرد و پس 
از آن درنشست تخصصی بررسی ریزگردها و بررسی 
راهکارهای خروج از این بحران و همچنین شــورای 
اداری استان شرکت کرد. روحانی درنشست کارگروه 
ملی مبارزه با ریزگردها و شورای اداری استان خوزستان 
با تأکید بر اینکه به وعده های خود درباره خوزســتان 
عمل خواهد کرد، مشکل مردم هرمنطقه را مشکل کل 
ملت ایران دانست: »برای حل مشکلات زیست محیطی 
و ریزگرد خسته و مأیوس نمی شویم؛ برنامه ها و تلاش ها 
ادامه می یابد.« روحانی دراین نشست که عصر پنجشنبه 
و در اســتانداری خوزســتان برگزار شــد، با اشاره به 
این که هیچ کس نباید بذر یأس و هراس در دل جامعه 
بپاشــد، گفت: »وقتی مردم دچار مشــکل می شوند، 
به جای مچ گیری باید دســت یکدیگــر را بگیریم.« 
رئیس  جمهوری در ادامه به جنگ ۸ساله و مشکلات 
خوزستان در آن دوران هم اشــاره کرد: »در آن دوران 
همه ملت اعم از ارتش، ســپاه، بسیج، نیروی انتظامی 
و عشایر درکنار هم درجنگ با دشمن حضور داشتند 
و مــردم در آن دوران همدل شــده و دریک صف قرار 
گرفتند و با اطاعت از فرمان ولایت و استفاده حداکثری 

از امکانات موجود، توانستیم علیه دشمنان به پیروزی 
برسیم و این که همه قدرت ها از دشمن ما حمایت کرده 
و پشتیبان آن بودند، هیچ اهمیتی نداشت. ملت ایران 
با وحدت، اتحاد، همدلی و یکپارچگی توانست از منافع 
ملی خود دفاع کند.« روحانی با تقدیر ازهمه مسئولان، 
نمایندگان، مردم و کسانی که دراین ایام که خوزستان 
با مشکل گردوغبار و قطعی آب و برق مواجه بود، کمک 
کرده و یاری رســاندند، گفت: »دولت به اقدامات خود 
برای حل این مشکل ادامه خواهد داد و دراین راه هرگز 
مأیوس و نگران نخواهد بود، هرچنــد از این که مردم 
درنقطه ای از کشور دچار مشــکل می شوند، ناراحت 
می شویم.« رئیس جمهوری به بروز چنین مشکلاتی 
در دیگر کشورها هم اشــاره کرد: »پدیده گردوغبار و 
ریزگردها، مشکل جدید نیست و تنها به ایران مربوط 
نمی شود، بلکه اکثر کشورهای منطقه دچار این مشکل 
هستند اما درعین حال تلاش ما در دولت بر این مبنا 
بوده که روزهای پاک و ســالم در استان هایی که دچار 
این مشکل هستند، افزایش یابد و آمار نشان می دهد 
که درمجموع روزهای سالم نسبت به گذشته افزایش 
یافته، اما شدت گردوغبار و ریزگرد در روزهایی که این 
پدیده به وقوع می پیوندد، زیاد است«. رئیس جمهوری 
ادامه داد:   »درست است که ریزگردها مشکلاتی را به 
وجود آورد و حوادثی که به تبع آن درخوزستان اتفاق 
افتاد، سختی ها را افزایش داد، اما از صداوسیما و رسانه ها 
می خواهم مقایسه کنند که آیا مشکل قطعی آب، برق، 
گردوخاک و سیل تنها منحصر به ایران است یا در دیگر 
کشورها نیز وجود دارد.« »ایران جزو 10 کشوری است 
که بلایای طبیعی درآن زیاد است«؛ روحانی پس از بیان 
این جمله به ایستادگی دولت برای مقابله جدی با چنین 
بلاهایی سخن گفت: »اگر امسال نسبت به سال های 
گذشته تعداد روزهای پاک و سالم درمناطق مختلف 
کشور بهتر باشد، مشــخص می شود که ما یک گام به 
پیش رفته ایم. باید مشــکل را برطرف کرده و پای آن 
ایستاد؛ ما نه می ترسیم و نه عقب نشینی می کنیم، البته 
امکانات دولت که متعلق به مردم است، بسیار محدود 
است، اما بسیار خوشحال کننده است این که امروز در 
اهواز از نزدیک مشــاهده کردیم که برق اضطراری در 
تصفیه خانه راه اندازی شده و وزیر نیرو قول داد که اگر 
ریزگرد مشکلی برای برق استان به وجود بیاورد، هیچ 

مشکلی درتأمین آب ایجاد نخواهد شد.«
راه اندازی طرح آماک تا ۱۵ روز آینده

»آماک« نام طرحی اســت که هدف آن جمع آوری 
گازهای همراه نفت و کاهش آلودگی هوا در اســتان 
خوزستان اســت. این واژه مجموعه ای از حروف اول 
میدان های نفتی است که گازهای همراه نفت تولیدی 
آنها درقالب یک طرح به مرحله اجرا درمی آید. حرف 
»آ« نشانه آب تیمور، حرف »م« نشانه منصوری و مارون، 
حرف »ا« نشــانه اهواز و حرف »ک« نشانه کوپال است. 
رئیس جمهوری درسفر خود به خوزستان از افتتاح این 
طرح که توسط شرکت نفت طراحی و اجرا می شود تا 
1۵روز آینده سخن گفت: »طرح آماک برای حفاظت 
از محیط زیست بسیار ضروری است؛ چراکه به واسطه 
آن گازهایی که بیهوده سوخته می شوند، جمع آوری و 
به صنعت منتقل خواهند شد. با وعده مسئولین این 

طرح تا 1۵روز آینده در اســتان خوزستان راه اندازی 
خواهد شد.« »معصومه ابتکار« رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست هم درحاشــیه بازدید رئیس جمهوری 
ازاین طرح گفت: »طرح آماک می تواند دربهبود وضع 
هوای اهواز بسیار تأثیرگذار باشد. این طرح آلودگی هوا 
و میزان انتشار گازهای گلخانه ای را کاهش خواهد داد 
همچنین درحفظ و صرفه جویی درمنابع ارزشــمند 

گازی کشور تأثیرگذار خواهد بود.«
 حرف و حدیث های انتقال آب

 از سرچشمه های کارون
یکی ازموارد مورد انتقاد مردم خوزستان درماه ها و 
سال های گذشــته بحث انتقال آب از سرچشمه های 
کارون به دیگر استان ها بود که رئیس جمهوری و وزیر 
نیرو درشــورای اداری خوزستان مدعی شدند که آب 
کارون جز برای آشامیدن منتقل نخواهد شد. »حمید 
چیت چیــان« وزیر نیرو دراین باره گفــت: »با توجه به 
این که دربحث عوامل موثر در گردوغبار مسائلی مانند 
انتقال آب و خشکســالی مطرح می شــود، در دولت 
یازدهم مقرر شد هیچ انتقال آب جدیدی صورت نگیرد. 
تمام آنچه در وزارت نیرو درحال انجام است، تصمیماتی 
اســت که در دولت های گذشته برای انتقال آب شرب 
اتخاذ شــده بود«. وزیر نیرو با اشاره به این که دربرخی 
رسانه ها و فضای مجازی ادعا می شود مسأله گردوغبار 
به علت طرح های انتقال آب است، گفت: »ما الان هیچ 
کاری برای این موضوع در دســت اجرا نداریم و در فاز 
مطالعه هستیم. بعد از انجام مطالعه هم سازمان حفاظت 
محیط زیست باید مجوز صادر کند تا بتوان کار اجرایی 
انجــام داد و درحال حاضر هیــچ کار اجرایی صورت 
نمی گیرد و تنها درصورت صدور مجوز زیست محیطی 
کار را آغاز می کنیم. مجموع آبی که قرار اســت از سر 
شاخه های کارون برای مصرب شرب سه استان دیگر 
انتقال یابد، ۵۸0 میلیون مترمکعب اســت و این نیز 
درحد مطالعه اســت و هنوز اجرا نشده است.« احیای 
نخلستان های آبادان و خرمشهر هم یکی ازموارد مورد 
اشــاره وزیر نیرو بود که چیت چیان درباره برنامه های 
احیای این نخلســتان ها گفت: »وزارت نیرو احداث دو 
سد سلولی در آبادان را شروع کرده و اعتبارات مورد نیاز 
در دولت تأمین شده و این کار به سرعت انجام می شود. 
اثر این دو سد این است که به طورکلی ورود آب شور از 
دریا به بهمنشیر متوقف و کل بهمنشیر به یک مخزن و 
مجرای آب شیرین تبدیل و به برکت اجرای این طرح 
تمام نخلســتان های منطقه آبادان و خرمشهر احیا 
می شود و به  زودی تحولی آشــکار را درمنطقه شاهد 

خواهیم بود.«
هورالعظیم حاشیه ساز

اگرچه وزیر نیرو درســخنان خود از آبگیری بیش 
از ۷0 درصد تالاب هورالعظیم در اســتان خوزستان 
سخن گفت، اما زمانی که رئیس سازمان محیط زیست 
درســخنان خود به این موضوع اشاره کرد، با اعتراض 
بی ســابقه یکی از نمایندگان مــردم اهواز درمجلس 
شورای اسلامی روبه رو شــد. چیت چیان درسخنان 
خود درباره وضع این تالاب گفت: »در ســال 1392 به 
گواهی تصویرهــای ماهواره ای، تــالاب هورالعظیم 
کاملا خشک بود و در ســال آبی 94-93 یک میلیارد 

در ســال 94-9۵،  آب،  مترمکعــب  و۸ میلیــون 
یک میلیارد و۸00 میلیون مترمکعب ازطریق کرخه 
و در  ســال جاری تا امروز یک میلیارد و3۵0 میلیون 
مترمکعب آب رهاسازی شده اســت. درحال حاضر، 
بیش از ۷1 درصد از کل ســطح تــالاب هورالعظیم 
پوشیده از آب اســت و تلاش می شود هرساله بیشتر 
شــود و هورالعظیم به ســطح قبل برگردد.« پس از 
ســخنان وزیر نیرو و هنگامی کــه »معصومه ابتکار« 
درحال بیان اطلاعاتی مشــابه دربــاره وضع کنونی 
هورالعظیم بود، »علی ســاری« یکــی از نمایندگان 
مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون درمجلس شورای 
اسلامی از جای خود برخاست و با صدای بلند خطاب 
به ابتکار فریاد زد کــه »کجای هورالعظیم آب دارد که 
ما نمی بینیم؟ کجا مردم درحال ماهیگیری درتالاب ها 
و هورهای خوزستان هســتند؟ پدرم در نزدیکی هور 
زندگی می کند، هور آبگیری نشده و نکاتی که گفتید 
صحت ندارد. ســازمان محیط زیست باید پاسخگوی 
کم کاری ها و بی توجهی های خود به پدیده گردوغبار 
و مردم خوزستان باشد.« براساس ویدیوی منتشرشده 
 از این نشســت که با حضور ریاست جمهوری برگزار 
شده بود، استاندار خوزستان و رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس تلاش کردند ساری را به آرامش دعوت کند، 
ولی این نماینده مردم درمجلس، جلســه را به حالت 
اعتراض ترک کرد.  پیش ازاین حاشــیه که درپایان 
ســخنان رئیس سازمان محیط زیســت اتفاق افتاد، 
ابتکار از 1۷۶ طرح بزرگ کشوری که فاقد ارزیابی های 
زیست محیطی هستند، سخن گفت. او درتوضیح این 
موضوع گفت: »حدود 1۷۶ طرح بزرگ کشــور فاقد 
ارزیابی های زیست محیطی هســتند که مربوط به 
دولت یازدهم نیســتند و برخی از این طرح ها مرتبط 
با خوزستان هســتند.« ابتکار دراین جلسه به تلاش 
دولت درسال های گذشته برای مقابله اساسی با معضل 
ریزگرد هم اشاره کرد: »یکی از اولین مصوبات شورای 
عالی حفاظت از محیط زیست کشور که  سال 92 زیر 
نظر رئیس جمهوری احیا شــد، تشــکیل ستاد ملی 
مقابله با گردوغبار بود که این ستاد با 12 عضو دولت 
با مسئولیت هایی نظیر انجام مطالعات منشأ گردوغبار، 
شناسایی و طبقه بندی کانون های گردوغبار و تدوین 
برنامه های اســتانی مقابله با گردوغبار شکل گرفت و 
آغاز به کار کرد.« طوفان گردوخاک در هشتم بهمن ماه 
امســال، باعث قطع چند روزه آب و بــرق و مخابرات 
در اهواز و چند شهر شــد که اوج آن خروج ۵ نیروگاه 
اســتان از مدار و قطع چندین ساعته برق و آب در 11 
شهرستان خوزستان و ازجمله کلانشهر اهواز و تعطیلی 
مدارس و ادارات بود. پس از این حادثه، بسیاری از وزرا 
و مسئولان دولت عازم خوزســتان شدند و تلاش ها 
برای حل این مشکل آغاز شد. رهبر معظم انقلاب هم 
هفته گذشته و درحاشیه درس خارج فقه خود نسبت 
به وضع پدیده گردوخاک در اســتان خوزستان ابراز 
نگرانی کردند و به مسئولان نظام دستور دادند تدابیر 
لازم برای این کار را اتخاذ کنند. دراین باره و در روزهای 
گذشته هیأت دولت مبلغ 300 میلیارد ریال برای مهار 
ریزگردهــا در کوتاه مدت تصویب و بــه وزارت جهاد 

کشاورزی نیز برای اجرا ابلاغ کرده است.

  به جای مچ گیری باید دست یکدیگر را بگیریم      به آنچه به مردم خوزستان قول داده ایم، عمل خواهیم کرد
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گزارش

شــهروند| »همه ما در یک کشــتی نشســته ایم«؛ 
»محمدجواد ظریف«، وزیر امور خارجه برای تعریف لزوم 
همکاری در حوزه محیط  زیســت این مثل را به کار برد تا 
 پیش زمینه ای برای دعوت از کشــورهای همســایه در 
 پایان دادن به سیاست هایی باشد که  بیابان زایی را رقم زده و

 گرد و غبار را به ایران کشانده است. صبح دیروز در افتتاحیه 
شانزدهمین نمایشــگاه بین المللی محیط  زیست علاوه 
بر محمدجواد ظریف که در سخنانش »برنامه مشترک« 
را ضرورتی محیط  زیســتی و حتی سیاســی و امنیتی  
 اعلام کــرد، »معصومه ابتکار«، رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت هم همکاری را کلید حل مشکل دانست 
و موضوع گرد و غبار را در این بــاره مثال زد که »به راحتی 
یا به وســیله یک نهاد برطرف نمی شــود« بلکه »نیازمند 
همکاری، سرمایه گذاری و مدیریت است« و »باید همه در 

کنار هم باشند.«
 نمایشگاه محیط  زیســت این بار با شعار »اقتصاد سبز، 
اقتصاد مقاومتی« و حضور میهمانانــی ازجمله وزیر امور 
خارجه، معــاون حقوقی رئیس جمهــوری و میهمانان 
خارجی مانند رئیس برنامه محیط  زیســت سازمان ملل 
 متحد )UNEP(، وزیر محیط  زیســت ایتالیا، قائم مقام 
محیط زیست آلمان و مدیرکل محیط  زیست اتحادیه اروپا 
شکل متفاوتی به خود گرفت تا حدی که معصومه ابتکار، 
معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط  
زیست این اشتیاق را پنهان نکرد و از زمینه سازی های تازه 
برای شکل گیری همکاری های جدید چنین گفت: »امروز 
میهمان ویژه ای داریم. آقای ظریف! دست شما درد نکند 
که با توافق برجام زمینه را برای همکاری بیشــتر محیط  
زیستی فراهم کردید، چراکه محیط  زیست فقط مسأله ای 

ملی نیست و باید برای آن همکاری جهانی صورت بگیرد.«
ظریف: به ادراک مشترک نیازمندیم

محمدجواد ظریف، وزیــر امور خارجه کشــورمان از 
مهم ترین میهمانان نمایشگاه محیط  زیست که در محل 
دایمی نمایشــگاه های بین المللی تهران گشایش یافت، 
به شمار می رفت. او در سخنان خود با یادآوری سیاست های 
غلط، از لزوم توجه به آینــدگان گفت و با این مقدمات به 
سوی همسایگان دست یاری دراز کرد: »جوامع باید بدون 
توجه به ملاحظات سیاســی برای ســاختن آینده سالم 
فعالیت و همکاری مشترک داشته باشــند. ایران دست 
همکاری به سوی همه همسایگان دراز می کند تا در یک 
برنامه مشــترک بتوانیم آینده بهتری را برای فرزندانمان 
فراهم کنیم و با خطراتی که این نسل و نسل آینده باید با آن 
مواجه می شوند، مقابله کنیم.« او با یادکردن از سیاست های 
غلط در منطقه که بیابان زایی، کم آبی و بحران گرد و غبار را 
رقم زده است، از همســایگان ایران دعوت کرد تا در حوزه 
محیط  زیست »همکاری جدی، اطمینان بخش و ضروری« 
با ایران آغاز کنند. رئیس دستگاه دیپلماسی ایران در توضیح 
این مطلب، محیط  زیست را یکی از حوزه هایی دانست که 
می تواند زمینه اعتمادسازی در منطقه را فراهم کند. او در 
ادامه »مشارکت کشورهای منطقه« را یکی از نیازهای اصلی 
برای همکاری در محیط  زیست عنوان کرد. ظریف برای 
اشاره به صدمات و خطراتی که گروه ها، دولت ها و رژیم های 
ظالم بر محیط  زیست منطقه وارد کرده اند، به طور ویژه از 
صدام و از گروه افراطی داعش یاد کرد و با این مقدمه از لزوم 
همکاری گفت: »این اقدام  فقط یک ضرورت محیط  زیستی 
به شمار نمی رود بلکه یک ضرورت سیاسی و امنیتی هم 
هست و رهبران کشــورها باید تلاش کنند بتوانند از این 

آزمون تاریخی سربلند بیرون آیند.«
ظریف همچنین گفت: »اکنون در شرایط ویژه بین المللی 
قرار داریم؛ شــرایطی که بیش از هر چیز بــه یک ادراک 
مشترک در زمینه چالش ها و خطرات آینده جهانی نیازمند 
است و هیچ موضوعی به اندازه محیط  زیست در این ادراک 
مشترک نقش محوری نداشته و در هیچ موضوعی به اندازه 
محیط  زیست شاهد همکاری، همفکری و تشریک مساعی 
جامعه بین المللی نیســتیم.« وزیر امور خارجه با اشاره به 
درک مشــترک به وجود آمده در جامعــه جهانی، به این 
مَثَل که »همه ما در یک کشتی نشسته ایم« اشاره کرد: »در 
زمینه محیط  زیست فهمیده ایم که یا همگان با همکاری 
هم به ساحل سلامت می رسیم یا همه در یک محیط آلوده 
و غیرقابل حیات زندگی را بدرود خواهیم گفت. امیدوارم که 
این چالش مشترک را در همه حوزه ها از اقتصاد و فقرزدایی 
تا امنیت و مبارزه با افراط و تروریسم هم شاهد باشیم.« او 
در بخش دیگری از ســخنان خود با قدردانی از برگزاری 
نمایشگاه بین المللی محیط زیست، یادآوری کرد که ابتکار 
نخستین نمایشــگاه را در »دولت آقای اصلاحات« برگزار 
کرده است: »بیش از هرچیز، این نمایشگاه، نشان دهنده 
همکاری بخش های ذینفع و ذیربط است و برای رسیدن 
به محیط  زیست سالم نیازمند همین همکاری هستیم. 
شانزدهمین نمایشگاه بین المللی محیط  زیست »اقتصاد 
سبز« نامگذاری شده، پس محیط  زیست نه تنها مانعی برای 
توسعه نبوده بلکه هموار کننده و عامل پایداری اقتصاد و 

توسعه است.«
 ابتکار: کلید حفاظت از محیط  زیست

 در دست مردم است 
این نخســتین بار نبود کــه معصومه ابتــکار، معاون 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان محیط  زیست از برجام 
ســخن می گفت. او که پیش از این هم برنامه جامع اقدام 
مشترک را در وقوع تفاهم های همکاری موثر دانسته بود، 
این بار با تشــکر از وزیر امور خارجه گفت: »محیط  زیست 
نیازمند عزم جهانی است و موفقیت برجام هم این زمینه را 

برای کشور فراهم کرده است.«
ابتکار در آغاز با ابراز خرسندی از برگزاری شانزدهمین 
دوره نمایشگاه، نقش بخش خصوصی را مهم دانست و با 
اشــاره به »ابربحران« ها گفت: »حضور بخش خصوصی و 
مردم کلید پیروزی و موفقیت است و دولت موظف است 
که فضا را برای حضور مــردم برای حل بحران هایی چون 
آلودگی هوا، گرد و غبار و آب که به آنها ابر بحران می گویند، 
آماده کند. مقوله گرد و غبار مشکلاتی نیست که به راحتی یا 
به وسیله یک نهاد برطرف شود. این عرصه نیاز به همکاری، 
ســرمایه گذاری و مدیریت دارد که باید همه در کنار هم 

باشند. امیدواریم سازمان ملل هم در مسأله گرد و غبار که 
عامل آن تغییر اقلیم و ناامنی در منطقه اســت، همکاری 

کند.«
به گفته او، با حضور حدود 3۵ کشــور در نمایشــگاه 
و بین المللــی بودن ۵0 درصد غرفه هــا، »اینجا به معنای 
واقعی نمایشگاه بین المللی است.« ابتکار با این مقدمات 
 ســازمان های مردم نهــاد را همراه و پرچمدار ســازمان 
محیط  زیست دانست و ابراز امیدواری کرد که با استفاده از 
این فرصت، زمینه تبادل اطلاعات و مبادله تجربیات هر چه 

بیشتر فراهم شود.
ابتکار ادامه داد: »ایران جزو کشورهایی با تنوع زیستی 
غنی است. اگر جزو 10 کشــور اول نباشد، قطعا جزو 20 
کشور اول دنیا خواهد بود؛ از جنگل و دریا تا یوزپلنگ ها و 
گونه های باارزش گیاهی. از این رو برنامه های زیادی برای 
حفاظت از تنوع زیستی گیاهی و جانوری در کشور داریم 
که نیازمند حمایت و تــلاش بخش های مختلف دولتی، 
خصوصی و ســازمان های مردم نهاد است و این نمایشگاه 

فرصت مناسبی در این زمینه ایجاد خواهد کرد.«
 معاون حقوقی رئیس جمهوری: 

9 لایحه محیط  زیستی به مجلس تقدیم شده است
اشاره به ارایه 9 لایحه محیط  زیســتی از سوی دولت 
یازدهم به مجلس، یکی از مهم ترین بخش های سخنرانی 
مجید انصاری، معاون حقوقــی رئیس جمهوری بود. او با 
حضور در نمایشگاه بین المللی، کارنامه دولت یازدهم را در 
حوزه محیط  زیست »درخشان« نامید: »رئیس جمهوری 
حقوقدان شما نخستین مصوبه ای که در نخستین جلسه 
دولت یازدهم تصویب کرد، مربوط به احیای دریاچه ارومیه 
بود؛ دریاچه ای که خوشــبختانه امروز احیا شده و مسیر 
پایداری آن با همکاری ســازمان حفاظت محیط  زیست 

پیگیری می شود.«
به گفته او، از آغــاز فعالیت دولت یازدهــم تاکنون 9 
لایحه در حوزه مســائل محیط  زیست به مجلس تقدیم 
شده اســت، حفاظت از خاک، حفاظت از منابع طبیعی، 
 احیای تالاب های کشور، حمایت از محیط بانان، ارزیابی 
محیط زیستی و لایحه مربوط به حقوق حیوانات ازجمله 
مواردی است که به مجلس تقدیم شده  است و سه تا دیگر 

به موافقتنامه های بین المللی مربوطند.
معــاون حقوقی رئیس جمهــوری با برشــمردن این 
لوایح ادامه داد: »ما از نمایندگان مجلس تقاضا داریم این 
لایحه ها را بررسی کنند تا مشکلات موجود در این بخش 
از بین برود. ما کشوری درحال توسعه محسوب می شویم و 
توسعه همه جانبه کشور به ویژه در حوزه اقتصادی را تجربه 
می کنیم. در این شرایط اگر میان توسعه و سیاست های 
محیط  زیستی سازگاری و تعامل نباشد، به مقصد نخواهیم 
رسید. پس از سازمان محیط  زیست می خواهم خلأ های 
قانونی که درباره محیط  زیست وجود دارد را شناسایی کند 
و  امیدواریم مجلس این لوایح را در ماه های آینده تصویب 

کند.«
انصاری بــا بیان این که نباید ســرمایه گذاران و فعالان 
بخش خصوصی احساس کنند محیط  زیست برای آنان 
مانع است، از همه فعالان حوزه محیط  زیست خواست در 
راستای تحقق اقتصاد مقاومتی خلأها و تعارضات قانونی را 

بررسی کنند و نظراتشان را بگویند.
معاون رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش 
گفت: »محیط  زیست مسأله نخســت دنیا شده و دغدغه 
امروز کسانی اســت که می خواهند در این جهان سالم تر 
و راحت تر زندگی کنند. باعت افتخار است در دورانی که 
اساسا محیط  زیســت دغدغه جهانی نبوده، این موضوع  
برای مسلمانان به لحاظ حقوقی و دینی اهمیتی دوچندان 
دارد، به طوری که 1400 ســال پیش در قرآن کریم بیش 
از 100 آیه درباره محیط  زیســت آمده و خداوند به جان 
اشیا و مواهب طبیعی سوگند خورده است. از طرفی برای 
جرم انگاری فعالیت برهم زنندگان تعادل در محیط  زیست، 
مسأله »افســاد فی الارض« مطرح شده که سنگین ترین 

مجازات تخریب کنندگان زمین است.«
انصاری در بخش دیگری از صحبت خود با یاد کردن از 
 هاشمی رفسنجانی گفت:  »سیاست های محیط  زیست 
با همت آقای  هاشــمی و دید دقیق او نوشته و درنهایت 

پیش نویس سیاست های کلی توسط رهبر ابلاغ شد.«
میهمان های دیگر چه گفتند؟

اریک سولهایم، رئیس برنامه محیط  زیست سازمان ملل 
متحد )یونپ( از میهمانان خارجی مراسم صبح دیروز بود 
که در سخنان خود گفت: »اینکه ایران به توافقاتی رسید 
یعنی به طور قطع خواهد توانست در زمینه محیط  زیست 
هم فعالیت های خوبی انجام دهد و البته برجام می تواند به 

انجام توافقات کمک کند.«
او با اشــاره به این که در نقطه ای از تاریخ هســتیم که 
ســرمایه گذاری بالایی در زمینه انرژی تجدیدپذیر انجام 
می شود، ادامه داد: »در کشــورهای مختلف نیروگاه های 
خورشیدی زیادی فعال است و امیدوارم بزرگترین نیروگاه 
خورشیدی را در ایران داشته باشیم. بگذارید اقتصاد مبتنی 
بر نفت را به اقتصاد مبتنی بر انرژی باد و خورشــید تغییر 
دهیم. در آینده ایران می تواند نقش مهمی در انرژی های 
تجدیدپذیر داشته باشــد و فرصت های شغلی زیادی در 
این زمینه تولید کند.« ســولهایم با یادآوری مسأله گرد 
و غبار گفت: »برای پیدا کــردن راه حل در این زمینه باید 
قطعنامه ای صادر شــود تا اجازه ندهد این مشکل بزرگتر 
شود. این طوفان ها باید کاهش پیدا کند و برای این منظور 
لازم اســت از روش های درست کشاورزی استفاده شود.« 
سولهایم در پایان سخنانش با طرح این سوال که مسائل 
محیط زیســتی جهان چگونه حل خواهد شــد، چنین 
پاسخی داد: »با هم. بخش خصوصی و دولتی باید با هم کار 

کنند. ما به تنهایی نمی توانیم مسأله ای را حل کنیم.«
نمایشگاه بین المللی محیط  زیســت که از صبح دیروز 
با حضور 300 شــرکت داخلی و 20 شــرکت خارجی از 
کشــورهای آلمان، کره جنوبی، انگلستان، هلند، ایتالیا، 
دانمارک، چین، ســوئد، فنلاند، نیوزیلند، فرانسه، ژاپن، 
روسیه، نروژ و اتریش آغاز به کار کرد، تا دوشنبه هفته جاری 

در محل دایمی نمایشگاه های بین المللی تهران برپاست.

شانزدهمین نمایشگاه بین المللی محیط  زیست افتتاح شد

دعوت سبز از همسایگان
     وزیر امور خارجه: سیاست های نادرست، بحران گرد و غبار، کم آبی و بیابان زایی را رقم زده است

    معاون حقوقی رئیس جمهوری: از نمایندگان مجلس می خواهیم  9 لایحه محیط  زیستی 
که در دولت یازدهم ارایه شده را بررسی کنند

شهروند| وزیر بهداشت حادثه رخ داده برای نوزاد سلامت
۶ روزه در بیماســتان دولتی را تأیید کرد و از تعیین 
هیأتی برای رسیدگی به پرونده سوختگی پای نوزاد 
در یکی از بیمارســتان های دولتی تهران خبر داد. از 
آن طرف، رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشت هم به برکناری 3 نفر به عنوان مقصران 
این حادثه اشــاره کرد و معاون درمان دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران هم از انجام پیوند پوستی روی زخم 
نوزاد خبر داد.  سوم اسفندماه بود که خبر رسید، پای 
کودک ۶ روزه ای در یک بیمارستان دولتی به دلیل 
تزریق اشتباه سرم دچار سوختگی شده است. تصاویر 
سوختگی عمیق پای این نوزاد، از همان روز در فضای 
مجازی به سرعت منتشر شــد و واکنش مسئولان 
بیمارستان را همراه داشــت. این نوزاد بهمن ماه به 
دلیل فشــار خون بالای مادرش، دو هفتــه زودتر از 
موعد به دنیا آمد. به گفته پدر این نوزاد، تولد زودهنگام 
باعث شد تا ریه هایش به خوبی شکل نگیرد، همین 
هم شــد تا نوزاد در بخش مراقبت های ویژه نوزادان 

بیمارستان امام خمینی بستری شود.پدر این نوزاد 
همان موقع گفته بود:  »پسرم 4 ساعت پس از تولد با 
دستور پزشک، در بخش ان ای سی یو بستری شد اما 
به دلیل وخامت حال، به کما رفت و دو روز بعد به وضع 
عادی برگشت. پس از این ماجرا، برای ملاقات فرزندم 
به بیمارستان رفتم که دیدم پایش دچار سوختگی 
عجیبی شده اســت. زمانی که از کادر درمانی دلیل 
سوختگی را پرسیدم، آنها اعلام کردند که شب قبل 
مقدار سرم را برای نجات جان کودکتان افزایش دادیم 
و این مسأله جهت احیای او بوده، نگران نباشید چرا که 
ترمیم سوختگی به راحتی انجام می شود.«  به گفته 
پدر این نوزاد، یک ماه از این ماجرا می گذرد اما هنوز 

پسرش در بیمارستان بستری است.
چند روز از رسانه ای شدن این خبر گذشت تا این که 
مسئولان وزارت بهداشت درباره این حادثه توضیح 

دادند: »وضع کودکی کــه روند درمانی اش در یکی از 
بیمارستان های تهران با مشــکل روبه رو شد، خوب 
است و او درحال حاضر مرخص شده تا پس از ترمیم 
زخم پایش، پیوند پوستی کوچکی روی پای او انجام 
شــود.« این را صدف علیپور، معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشکی تهران اعلام کرد و ادامه داد: »این نوزاد 
29 روز پیش به دنیا آمد کــه به دلیل وخامت حال، 
نیاز به احیای قلبی – ریوی داشت. نوزاد دو بار دیگر 
به عملیات احیا احتیاج پیدا کرد و در بار سوم عملیات 
احیای قلبی - ریوی، از دست و یکی از پاهای نوزاد رگ 
گرفته  شــد و تحت درمان سرم قرار  گرفت. پزشکان 
پس از مدتی متوجه  شدند که سرم به زیر پوست پای 
نوزاد نشت کرده و پای او متورم شده است. به همین 
دلیل ســرم بلافاصله قطع شــد و رگ را باز  کردند و 
مراقبت های لازم برای نوزاد انجام  شــد.«  به گفته او، 

براساس آخرین نظریه تخصصی، مشخص شد که این 
عارضه فقط در سطح پوست نوزاد است و در این مواقع، 
باید چند روزی به پوست زمان داد تا عملیات ترمیم 
صورت گیرد: »حال عمومی بیمار خوب است و فقط 
زخمی  روی پوست نوزاد است که باید بررسی شود. 
این نوزاد عصر چهارشنبه، از بیمارستان مرخص شد 
تا مراقبت ها به صورت سرپایی انجام شود. باید زخم 
ترمیم شــود و پس از کوچک شــدن آن، یک پیوند 
پوستی کوچک انجام شود.« در پی انتشار این خبر، 
حسن  هاشمی، وزیر بهداشت هم نسبت به آن واکنش 
نشان داد: »کوتاهی پزشکی در روند درمان یک کودک 
در یکی از بیمارستان های تهران، قابل چشم پوشی 
نیست. هر نوع کوتاهی حتی کوچک، می تواند عوارض 
جدی به دنبال داشته باشــد و نظم، انضباط، دقت و 
انصاف بخشی از وظیفه ماست.« او با اشاره به ماجرای 
ســوختگی پای نوزاد، تأکید کرد:  »هیأتی از وزارت 
بهداشت، مسئول رســیدگی به موضوع این کودک 

شده است.« 

وزیر بهداشت خطای تیم درمانی بیمارستان دولتی در ارتباط با سوختگی پای نوزاد را تأیید کرد

تعیین هیأتی برای رسیدگی به پرونده سوختگی پای نوزاد
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